

## المستخلص

### أثر المعلومات المحاسبية على سياسة توزيع الأرباح في البنوك التجارية السعودية: دراسة تطبيقية

إشراف الدكتور: ترمي عمر بقرشان

عمل الطالبة : رانيا محمد مسعود

هدف هذا البحث إلى دراسة العوامل المؤثرة في إتخاذ القرار المتعلق بتوزيع الأرباح أو إيقافها في البنوك التجارية السعودية وتحديد أوجه الشبه والاختلاف في العوامل المؤثرة في سياسة توزيع الأرباح بين البنوك السعودية والبنوك التي شملتها الدراسات السابقة.

ولتحقيق هذا الهدف قامت الباحثة بمراجعة الأدبيات السابقة ومن ثم تم اختيار ستة عوامل رئيسية ذات تأثير على سياسة توزيع الأرباح النقدية وشملت (الربحية، السيولة، الهيكل التمويلي، حجم البنك، نمو البنك، الأرباح الموزعة مسبقاً).

وطبقت الدراسة على جميع البنوك التجارية السعودية للفترة ما بين ٢٠٠٩-٢٠١٢، وقد تم إجراء الاختبارات الإحصائية لتحليل متغيرات الدراسة (التابع والمستقل) باستخدام برنامج إكسل (EXCEL)، وبرنامج التحليل الإحصائي (SPSS).

ومن نتائج الدراسة لوحظ أن سياسة توزيع الأرباح النقدية تتأثر طردياً بنسبة الأرباح الموزعة بالسنوات السابقة مقارنة بنتائج الدراسات السابقة، وهذا يدل على أن البنوك التجارية السعودية تتبع سياسة توزيع أرباح نقدية مستقرة بهدف اعطاء بعض الأمان للمستثمرين، وأن كلاً من الربحية والسيولة وحجم البنك ونمو البنك والهيكل التمويلي لا تؤثر على سياسة توزيع الأرباح النقدية في البنوك التجارية السعودية بالرغم من أنها تؤثر في الدراسات السابقة، وذلك ربما يكون لأسباب عدة منها: قلة عدد البنوك التجارية السعودية مقارنة بعدد البنوك في الدول الأخرى التي طبقت عليها الدراسات السابقة، وأيضاً لتمتع السعودية باقتصاد متين واستقرار سياسي امتلكت البنوك التجارية السعودية القدرة على النمو واستيعاب ما يخلفه تذبذب أسعار النفط مما يجعلها تختلف مقارنةً بالبنوك التجارية في الدول الأخرى وفق الدراسات السابقة. كما أن للبنوك التجارية السعودية ميزة عن غيرها كون غالبية عملاء البنوك التجارية السعودية لا يقبلون اكتساب فوائد لإيداعاتهم نظراً لمعتقداتهم النابعة من تعاليم الدين الإسلامي.

# **Abstract**

## **The Impact of Accounting Information on Dividend Policy of Saudi Commercial Banks: An Empirical Study**

*Supervised By: Dr. Turki Omar Bugshan*

*Prepared by: Ranya Mohammed Masoud*

The research aims to study the factors that affect the decision-making of distributing dividends or not paying them in Saudi commercial banks, and to identify the similarities and differences between the factors that affect the dividend policy among Saudi banks and other banks covered by previous studies.

To achieve this goal, the researcher reviewed all previous studies and then selected six key factors, which are likely to impact on distribution of cash dividend (profitability, liquidity, financial structure, bank size, bank's growth, percentage of past dividend).

This study was applied on all Saudi commercial banks for the period between "2009 - 2012". Statistical tests were conducted to analyze the variables of the study (dependent and independent) using SPSS and EXCEL.

The results of the study indicate that the policy of distributing cash dividend is directly affected by the percentage of dividend distributed in previous years compared to the results of previous studies. This shows that Saudi commercial banks follow a stable dividend policy in order to give some assurance to investors. Also, all other factors (profitability, liquidity, bank size, bank growth, and financial structure) do not affect the policy of cash dividends in Saudi commercial banks. However, they did affect in previous studies for some reasons, such as the small number of Saudi commercial banks compared to the number of banks in other countries which shown in previous studies, or the general economic environment for Saudi is different from other countries that have been applied by previous studies as all were emerging countries. Due to strong economy and the political stability in Saudi Arabia, the Saudi commercial banks have the ability to grow and the strength to deal with the changes in oil prices without affecting them. In addition, the Saudi commercial banks have a unique feature, which is that most depositors are not requesting interest on their deposits because of their belief in Islam.